ما المقصود بقوله عليه الصلاة والسلام: يقال لقارئ القرآن: الحديث؟ اقرأ وارتق ورتل. الحديث؟

What is meant by the words of the Prophet (blessings and peace of Allah be upon him), "It will be said to the reciter of the Qur'an: 'Read, and ascend, and recite..."?

الجواب:

الحمد لله

أولاً:

روى الترمذي 2914، وأبو داود 1464. واللفظ له، عن عبد الله بن عمرو رضي الله عنهما قال: قال رسول الله صلى الله عليه وسلم "يُقَالُ لِصَاحِبِ الْقُرْآنِ: اقْرَأْ وَارْتَقِ وَرَبِّلْ، كَمَا كُنْتَ تُرَبِّلُ فِي الدُّنْيَا، فَإِنَّ مَنْزِلَكَ عِنْدَ آخِرِ آيَةٍ تَقْرَؤُها." كُنْتَ تُرَبِّلُ فِي الدُّنْيَا، فَإِنَّ مَنْزِلَكَ عِنْدَ آخِرِ آيَةٍ تَقْرَؤُها."

قال الشيخ محمد شمس الحق العظيم آبادي رحمه الله "يُقَالُ "أَيْ عِنْدَ دُخُولِ الْجَنَّة "لِصَاحِبِ الْقُرْآنِ "أَيْ مَنْ يُلَازِمُهُ بِالتِّلَاوَةِ عِنْدَ دُخُولِ الْجَنَّة "لِصَاحِبِ الْقُرْآنِ "أَيْ مَنْ يُلَازِمُهُ بِالتِّلَاوَةِ وَالْعَمَل ، لَا مَنْ يَقْرَؤُهُ وَلَا يَعْمَلُ بِهِ "إِقْرَأْ وَارْتَقِ "أَيْ: إِلَى وَالْعَمَل ، لَا مَنْ يَقْرَؤُهُ وَلَا يَعْمَلُ بِهِ "إِقْرَأْ وَارْتَقِ "أَيْ: إِلَى دَرَجَات الْجَنَّة أَوْ مَرَاتِب الْقُرَبِ "وَرَتِّلْ "أَيْ لَا تَسْتَعْجِلْ فِي دَرَجَات الْجَنَّة أَوْ مَرَاتِب الْقُرَبِ "وَرَتِّلْ "أَيْ لَا تَسْتَعْجِلْ فِي

4

قِرَاءَتِكَ فِي الْجَنَّة ... ، "كَمَا كُنْت تُرَتِّلُ "أَيْ : فِي قِرَاءَتِك "فِي الدُّنْيَا. "

وَيُؤْخَذَ مِنْ الْحَدِيث: أَنَّهُ لَا يُنَالُ هَذَا الثَّوابِ الْأَعْظَم، إِلَّا مَنْ حَفِظَ الْقُرْآنَ ، وَأَتْقَنَ أَدَاءَهُ وَقِرَاءَتَهُ كَمَا يَنْبَغِي لَهُ " انتهى حَفِظَ الْقُرْآنَ ، وَأَتْقَنَ أَدَاءَهُ وَقِرَاءَتَهُ كَمَا يَنْبَغِي لَهُ " انتهى بتصرف يسير من " عون المعبود شرح سنن أبي داود " 237/4 - ترقيم الشاملة. -

وقد سبق في جواب السؤال رقم -169485-الكلام على أن المقصود بالفضل الوارد في الحديث السابق ، إنما هو لحافظ القرآن العامل بما فيه ، فينظر في الإحالة للفائدة. ثانيًا:

الحديث السابق في فضل صاحب القرآن ، لا يعني أن من لم يحفظ القرآن سيكون في أقل درجات الجنة مترلة ، بل الحديث يدل على فضل خاص ، لعمل خاص من الأعمال ، ولا يدل على أن الدرجات العالية لا ينالها إلا من حفظ القرآن ، أو قرأه ؛ فأكثر

أصحاب النبي صلى الله عليه وسلم لم يكونوا حفاظا لكتاب الله ، حفظ القراءة والترتيل ، وإن كانوا حفاظا للعمل به ؛ فمن فاته هذا الأجر الخاص ، والفضيلة الخاصة ، كان بإمكانه أن يجتهد فيما يسره الله له من الفضائل ، من صلاة وتهجد وقيام ، أو زكاة وصدقة ، أو صوم بالهواجر ، أو ملازمة لذكر الله ، أو قضاء لحوائج الناس ... أو ما شاء الله من أبواب الخير والهدى. روى البخاري 3256، ومسلم .2831عن أبي سعيد الخدري رضى الله عنه عن النبي صلى الله عليه وسلم قال "إنَّ أَهْلَ الْجَنَّةِ يَتَرَاءَوْنَ أَهْلَ الْغُرَفِ مِنْ فَوْقِهِمْ ، كَمَا يَتَرَاءَوْنَ الْكُوْكَبَ الدِّرِّيِّ الْغَابِرَ فِي الْأُفُقِ مِنْ الْمَشْرِقِ أَوْ الْمَغْرِبِ ؛ لِتَفَاضُل مَا بَيْنَهُمْ ، قَالُوا يَا رَسُولَ اللَّهِ : تِلْكَ مَنَازِلُ الْأَنْبِيَاءِ لَا يَبْلُغُهَا غَيْرُهُمْ ؟ قَالَ : بَلَى ، وَالَّذِي نَفْسي بِيَدِهِ رِجَالٌ آمَنُوا بِاللَّهِ وَصَدَّقُوا الْمُرْسَلِينَ.

وروى مسلم 251:عن أبي هريرة رضي الله عنه أن رسول الله صلى الله عليه وسلم قال "أَلَا أَدُلُكُمْ عَلَى مَا يَمْحُو الله بِهِ صلى الله عليه وسلم قال "أَلَا أَدُلُكُمْ عَلَى مَا يَمْحُو الله بِهِ الْخَطَايَا ، وَيَرْفَعُ بِهِ الدِّرَجَاتِ ؟ قَالُوا : بَلَى يَا رَسُولَ اللهِ ، قَالَ

: إِسْبَاغُ الْوُضُوءِ عَلَى الْمَكَارِهِ ، وَكَثْرَةُ الْخُطَا إِلَى الْمَسَاجِدِ ، وَكَثْرَةُ الْخُطَا إِلَى الْمَسَاجِدِ ، وَالْتِظَارُ الصَّلَاةِ بَعْدَ الصَّلَاةِ ، فَذَلِكُمْ الرِّبَاطُ. "

وللفائدة ينظر جواب السؤال رقم. -27075-

والله أعلم.

*موقع الإسلام سؤال وجواب

What is meant by the words of the Prophet (blessings and peace of Allah be upon him), "It will be said to the reciter of the Qur'an: 'Read, and ascend, and recite..."?

Praise be to Allah. Firstly:

At-Tirmidhi (2914) and Abu Dawood (1464) narrated that 'Abdullah ibn 'Amr (may Allah be pleased with him) said: The Messenger of Allah (blessings and peace of Allah be upon him) said: "It will be said to the companion of the Qur'an: 'Read, and ascend, and recite as you used to recite in the [previous] world, for your status will be according to the last verse that you recite.'"

Shaykh Muhammad Shams al-Haqq al-'Azeemabaadi (may Allah have mercy on him) said:

J

"It will be said": i.e., when people are admitted to Paradise

"to the companion of the Qur'an" i.e., the one who consistently recites it and acts upon it, not the one who reads it and does not act upon it.

"Read and ascend" i.e., to the higher levels of Paradise or of closeness to Allah.

""and recite" i.e., do not be hasty in your recitation in Paradise

"as you used to recite" that is, in your reading "in the [previous] world".

From this hadeeth it may be understood that this greater reward will not be attained except by one who memorized the Qur'an and learned how to recite it properly and in a precise manner, as it should be done. End quote from 'Awn al-Ma'bood fi Sharh Sunan Abi Dawood (4/237).

In the answer to question no. <u>169485</u> we discussed what is meant by the virtue mentioned in the hadeeth quoted above; it is only attained by the one who memorises the Qur'an and acts upon it; please see the question mentioned for more information.

Secondly:

The hadeeth mentioned above speaks about the virtue of the companion of the Qur'an. That does not mean that the one who has not memorized the Qur'an will be of the lowest status in Paradise. Rather the hadeeth

refers to a particular virtue for a particular deed; it does not indicate that the higher levels (of Paradise) will only be attained by those who memorise or read the Qur'an. Most of the Companions of the Prophet (blessings and peace of Allah be upon him) did not memorise the Book of Allah, in the sense of memorising its recitation; rather they memorised it in the sense of acting upon it. So if anyone misses out on this particular reward and virtue, it is still possible for him to strive hard in whatever virtues Allah makes easy for him, such as prayer, tahajjud and qiyaam (voluntary prayers during the night); or zakaah and charity; or fasting on hot days; or constantly remembering Allah; or meeting people's needs... Or whatever else Allah wills of different kinds of goodness and guidance.

Al-Bukhaari (3256) and Muslim (2831) narrated from Abu Sa 'eed al-Khudri (may Allah be pleased with him) that the Prophet (blessings and peace of Allah be upon him) said: "The people of Paradise will see the people of the highest place in Paradise above them as you see the brilliant star far away on the horizon in the east or the west, because of the difference in status between them." They said: O Messenger of Allah, is that the status of the Prophets that no one else will attain? He said: "No, by the One in Whose hand is my soul. They are men who believed in Allah and believed in the Messengers."

Muslim (251) narrated from Abu Hurayrah (may Allah be pleased with him) that the Messenger of Allah (blessings and peace of Allah be upon him) said: "Shall I not tell you something by means of which Allah erases sins and raises people in status?" They said: Yes, O Messenger of Allah. He said: "Doing wudoo' properly at times when it is difficult to do so, taking many steps to the mosque, and waiting for prayer after prayer. That is constant readiness."

For more information, please see the answer to question no. <u>27075</u>.

And Allah knows best.

* Islam Q&A